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Senior taxi Varnsdorf se těší veliké oblibě, město chce v podpoře služby pokračovat i v dalším roce; foto Tomáš Secký

Senior taxi Varnsdorf se těší veliké oblibě, 
registrovalo se již více než 600 obyvatel

Varnsdorf     O městem doto-
vanou službu senior taxi, která 
ve Varnsdorfu začala fungovat 
od počátku března, mají lidé vel-
ký zájem. Za více než půl roku se 
registrovalo již přes 640 osob, 
náklady zatím vyšly město na 
zhruba tři sta tisíc korun.

Zřízení služby senior taxi, která 
je určena pro seniory nad 70 let 
a držitele průkazu ZTP, ZTP/P, se  
u lidí setkalo s pozitivním ohla-
sem. Cílem je pomoc nejstarší 
skupině obyvatel, pro kterou je 
přepravování po městě během 
vyřizování různých záležitos-
tí mnohdy náročné. Nejčastě-
ji je služba využívána na cesty  
k praktickým lékařům, do zdra-
votnických zařízení či na úřady.  
K poslednímu září úřad eviduje 
přes 640 vydaných identifikač-
ních karet. „Skvělá věc, moc nás 
to potěšilo, že se myslí i na se-
niory,“ řekla jedna z žadatelek  
o službu.

„Velký zájem o senior taxi mě 
těší. Ukázalo se, že tato služba ve 
městě chyběla. Denně se uskuteč-
ní zhruba třicet až čtyřicet jízd, 
a to jsou ve statistice započítány 
i slabší prázdninové měsíce,“ vy-

světluje starosta města Jan Šimek. 
Cena za přepravu se řídí ceníkem 
smluvního dopravce, město však 
seniorům poskytuje na jednu jíz-
du dotaci ve výši 30 korun formou 
kupónu. Přepravovaná osoba  
s sebou může mít doprovod, kte-
rý platby za převoz neplatí. „Služ-
bu rozhodně plánujeme zachovat 
i v následujícím roce. Podle statis-
tik žije ve Varnsdorfu kolem dvou 
a půl tisíce lidí, kterým je nad 70 
let. S koncem roku nás čeká nové 
výběrové řízení na dopravce, ak-

tuálně jezdí dva,“ doplnil Šimek.
Náklady na provoz služby vyšly 

město zatím zhruba na tři sta tisíc 
korun. S financováním pomohla  
i varnsdorfská společnost provo-
zující samoobslužné bezkontakt-
ní myčky po celé republice – TIX- 
EXPRESS. „Chci moc poděkovat 
vedení firmy, že nám na začátek 
provozu služby darovalo finanční 
obnos ve výši 170 tisíc korun. Vy-
dělat v dnešní době takový obnos 
peněz není vůbec jednoduché. 
Natož je někomu darovat. O to 

více si toho vážíme,“ řekl s poko-
rou Jan Šimek a pokračoval. „To 
ale není všechno, dalších třicet 
tisíc korun darovalo na nákup no-
vých záchytných kotců pro zatou-
lané psy v areálu Městské policie 
Varnsdorfu.“

Pro využívání služby Senior taxi 
Varnsdorf je potřeba registrace. 
Ta aktuálně probíhá v budově 
Městského úřadu Varnsdorf na 
adrese nám. E. Beneše 470, 407 
47 Varnsdorf v kanceláři číslo 12.

                                                   Tomáš Secký

Gymnázium Varnsdorf: Příležitost pro žáky pátých tříd
Vážení rodiče, milé žákyně a žáci 

pátých ročníků základních škol.
Gymnázium Varnsdorf jako vý-

znamná výchovně vzdělávací in-
stituce Šluknovského výběžku při-
pravuje pro školní rok 2024/2025 
otevření dvou prvních ročníků pro 
zájemce o středoškolské všeobec-
né vzdělání s předpokladem dal-
šího studia na vysokých školách. 
Tuto mimořádnou příležitost ne-
bude možné po několik příštích let 

zopakovat z důvodu kapacitních 
možností školy.

Jako pomoc na jednotné při-
jímací zkoušky na střední školu 
nabízíme přípravný kurz pod ná-
zvem „BGV – dobrá volba“, který 
začíná koncem měsíce října a trvá 
až do termínu přijímacích zkoušek  
v dubnu 2024 a je zcela zdarma.

Tato mimořádná příležitost 
umožní vyřešit většímu počtu 
zájemců následné studium na 

střední škole již po pátém roční-
ku základní školy a vyhnout se tak 
nepříjemnostem při přijímání na 
střední školy po absolvování devá-
tých ročníků.

Budeme se těšit, že této příleži-
tosti využijete, a pokud bude po-
třeba rádi pomůžeme. S přáním 
všeho dobrého BGV.

www.bgv.cz

Inzerce
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Hasiči zasahovali v Chrudimské ulici, jiskra ze žhavého
popela zapálila strom. Pomoct musela výšková technika

Při práci na zahradě objevil granát z druhé světové války

Žhavá jiskra se zatoulala až do koruny stromu, který zapálila; foto miw.cz 

Muž při práci na zahradě nalezl granát; foto Policie ČR

Varnsdorf     V nočních ho-
dinách z pondělí 25. na úterý 
26. září vyjeli profesionální hasi-
či na žádost městských policistů 
do ulice Chrudimská, kde byl 
nalezen žhavý popel na ohořelé 
louce. 

Když hasiči hromadu uhasi-
li, zjisti li, že žhavá jiskra si našla 
cestu až nahoru na blízký strom 
a ten také začal hořet. Na místo 
proto byla vyžádána ještě jedna 
cisterna a žebřík. 

Zatí mco s cisternou dorazili 
varnsdorfští  dobrovolní hasiči, 
žebřík musel přijet z Rumburku. 
Hasiči „vyjeli“ do výšky a větev 
stromu uřízli, na zemi ji pak do-
hasili jedním vodním proudem.

Požár v kotelně
V půl jedenácté dopoledne 

v pátek 29. září bylo ohlášeno, 
že z domu v ulici Žitavská vychází 
bílý dým a možná hoří. Operační 
středisko na místo vyslalo místní 
dobrovolnou jednotku i kolegy 
z Rumburku a Dolního Podluží.

Vyjela i profesionální jednot-
ka, ta však byla na výcviku mimo 
město s delším dojezdem. Jako 
první dorazili varnsdorfští  dobro-
volní hasiči, po provedeném prů-
zkumu natáhli do kotelny vodní 
proud a začali s hašením. Bylo 

potřeba z celého kotle a násypky 
vynosit odpad, který hořel.

Vše se obešlo bez zranění, ha-
siči na místě spolupracovali s po-
licisty, strážníky i zástupci města.

Netradiční pátrání
Hasiči dokážou pomáhat fyzic-

ky u zásahu, umí ale využít na-
vázanou mezinárodní spolupráci 

i jinak. Obzvláště, pokud jsou 
oba velitelé zaměstnaní na sou-
sedních radnicích. Už několikrát 
se tak podařilo díky osobní zná-
mosti , telefonním kontaktům – 
a hlavně oboustranné ochotě – na-
jít majitele zaběhnutých psů, a to 
i z větší vzdálenosti . 

V pondělí 2. října se hasiči po-
sunuli od psů až ke kravám, a to 

v situaci, kdy soukromý zemědě-
lec z Dolního Podluží nalezl ve 
své ohradě cizí krávu původem 
z Německa. Rozjela se tak čilá če-
skoněmecká komunikace, na kon-
ci které se kráva dostala šťastně 
zpět domů do své ohrady. Jak se 
však bez zranění dostala dovnitř 
té české, to je doposud nevyřeše-
nou záhadou.              Hasiči Varnsdorf

Studánka     Stará vojenská mu-
nice naštěstí  nikomu neublížila.

V neděli 24. září v podvečer 
objevil muž na zahradě domu 
v obci Studánka při okopávání 
zahradní skalky v hlíně předmět 
připomínající granát. O svém ná-
lezu ihned informoval policisty na 
lince 158.  Na místo vyjeli varns-
dorfští  policisté, kteří věc vyhod-
noti li jako skutečný nález munice 
a místo zajisti li. Přivolaný policejní 
pyrotechnik potvrdil, že se sku-
tečně jedná o značně zkorodova-
ný granát z druhé světové války 
a převzal jej k odborné likvidaci. 

Ke zranění osob nedošlo, majet-
ková škoda nevznikla a nebyla 
nutná evakuace osob.

Doporučení
Při nalezení vojenské munice 

a jiných předmětů s neznámým 
obsahem se jich nedotýkejte. 
Okamžitě oznamte nález na tele-
fonní linku 158 nebo osobně na 
policejní oddělení. Neodbornou 
manipulací může dojít k výbuchu 
a zranění osob. K ohledání a zne-
škodnění podezřelého předmětu 
je oprávněn pouze policejní pyro-
technik.

                            por. Bc. Eliška Kubíčková
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Novým velitelem městské policie je Dušan Poncer; foto Tomáš Secký

Novým velitelem městské policie je Dušan Poncer

Svodka: Vybíráme z činnosti Městské policie Varnsdorf

Varnsdorf     Novým velite-
lem Městské policie Varnsdorf 
byl jmenován Dušan Poncer. 
Do funkce nastoupil od prvního 
října. Jeho určení schválilo za-
stupitelstvo na svém zářijovém 
zasedání.

Můžete se obyvatelům Varns-
dorfu v krátkosti  představit?

Jmenuji se Dušan Poncer, je mi 
51 let a jsem ženatý. Narodil jsem 
se a bydlím ve Varnsdorfu. S man-
želkou se staráme o dvě děti  a také 
o pejska z útulku. Rád sportuji. 
V současné době studuji druhým 
rokem na Vyšší odborné škole 
obor bezpečnost a právo.

Jak se vyvíjela vaše profes-
ní dráha u městské policie a co 
bylo hlavním impulsem přihlásit 
se do výběrového řízení?

K Městské policii Varnsdorf jsem 
nastoupil v roce 2000 a pracoval 
jsem zde pět let. Poté se moje pro-
fesní dráha ubírala do státní služ-
by, kde jsem pracoval až do roku 
2022. Od té doby opět působím 
u Městské policie ve Varnsdorfu.

Hlavním impulsem, který mě 
přiměl přihlásit se do výběrového 
řízení, je potřeba změnit, zlep-

Rychlá resuscitace nepomohla
Městská policie Varnsdorf při-

jala od dispečinku Zdravotnické 
záchranné služby žádost o akti -
vaci AED v ulici Kollárova, kde se 
měla nacházet osoba bez zná-
mek života. Na místo byla ihned 
vyslána hlídka strážníků, byla 
vyrozuměna i hlídka Policie ČR, 
která na místo taktéž vyslala svou 
hlídku. Strážníci na místě osobě 
poskytovali masáž srdce až do 
příjezdu zdravotníků, lékař ná-

sledně bohužel konstatoval smrt. 
Muž spadl z kola
Cestou linky 156 bylo na slu-

žebnu Městské policie Varnsdorf 
oznámeno občankou města, že 
v křižovatce ulic Čsl. letců x Pol-
ní došlo k pádu muže z jízdního 
kola, přičemž má viditelné pora-
nění na koleně, motá se a chce 
z místa odjet. Do udané lokality 
byla ihned vyslána hlídka, kte-
rá zajisti la občana německé ná-
rodnosti , kterému se při jízdě 

na elektrokole udělalo nevolno. 
Strážníci muži poskytli první po-
moc, provedli dechovou zkoušku 
s negati vním výsledkem a přivo-
lali zdravotníky, kteří po příjezdu 
na místo rozhodli o převozu muže 
do nemocnice v Ebersbachu 
k dalšímu vyšetření.

Vybíjel si vztek
Pozornou občankou města bylo 

telefonicky ohlášeno, že se v ulici 
T. G. Masaryka pohybuje mladá 
dívka s chlapcem a ničí dřevěné 

kotvení stromů. Na místo ihned 
vyjela hlídka, která na místě za-
držela muže, jenž uvedl, že má 
spor s přítelkyní a na zeleni si vy-
bíjel zlost. Po zjištění totožnosti  
a následném poučení byla věc 
zadokumentována a postoupe-
na k řešení přestupkové komisi 
Městského úřadu Varnsdorfu, 
neboť bylo nutné nechat vyčíslit 
způsobenou škodu, která městu 
vznikla.

                         Městská policie Varnsdorf

šit fungování a obraz městské 
policie v našem městě. Z mého 
pohledu je tato složka důležitá a 
potřebná nejen jako represe, ale i 
jako pomoc občanům.

S jakou vizí do funkce nastu-
pujete? Co byste rád změnil, na 
co byste se chtěl zaměřit?

Mým cílem je zefekti vnit ko-
munikaci směrem k občanům. 
Zajisti t, aby strážníci byli nejen 
více vidět, ale byli schopni účin-
něji zasáhnout a pomoci.  Prio-
ritou městské policie jsou místní 
záležitosti  veřejného pořádku, 
od nepořádku, černých skládek 
po rušení nočního klidu. Dále 
budeme pokračovat ve zklid-
nění a prevenci bezpečnosti  sil-
ničního provozu například mě-
řením rychlosti . Zaměříme se 
i na pokračování a rozšíření 
spolupráce se školami formou 
besed a přednášek na téma bez-
pečnost a představení možných 
nebezpečí, které mohou dětem 
hrozit.

Pro strážníky bych chtěl zajisti t 
obnovu a modernizaci vybavení 
a v neposlední řadě jejich další 
vzdělávání.                       Tomáš Secký

V prodeji je stolní kalendář města Varnsdorf na rok 2024
Varnsdorf    V prodeji je nový 

stolní kalendář města Varnsdorf 
na nadcházející rok 2024.

Kalendář je opět historicky za-
měřen. „Na padesáti  dvou histo-

rických fotografi ích se snažíme 
představit, jak vypadal život ve 
Varnsdorfu, v tak odlišných ča-
sech, jaké prožívali lidé ve druhé 
polovině 19. a v první polovině 

20. století ,“ popisuje v úvod-
ním slovu Josef Rybánský, který 
stojí za texty u jednotlivých foto-
grafi í.

Zájemci si mohou kalendář 

v omezeném množství koupit 
v Městském informačním centru 
v Otáhalově ulici za cenu 69 ko-
run.

                                                    Tomáš Secký
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Varnsdorf    Možná jste již 
zaznamenali, že se na třinácti  
různých místech ve Varnsdorfu 
objevily sběrné boxy, které vy-
zývají všechny bývalé zaměst-
nankyně a zaměstnance vě-
hlasné varnsdorfské fi rmy Elite, 
aby se přihlásili a připojili se 
k oslavě stoletého výročí, které 
by továrna Elite příští  rok osla-
vila. 

Kdo za projektem „ELITKA 100“ 
stojí? Vyzpovídali jsme organi-
zátorky Kateřinu Šedou a Terezu 
Swadoschovou, které nám pro-
zradily další podrobnější informa-
ce.

Kateřina Šedá je česká umělky-
ně, jejíž práce má blízko k sociální 
architektuře. V letech 1999–2005 
absolvovala Akademii výtvarných 
umění v Praze u profesora Vladi-
míra Kokolii. Ve své práci se zamě-
řuje na společensky koncipované 
akce, při nichž často zapojuje de-
sítky či stovky osob, které nemají 
s uměním nic společného. Větši-
nou se odehrávají přímo na ves-
nicích nebo v ulicích měst.

Tereza Swadoschová pracuje 
pro Mezinárodní festi val doku-
mentárních fi lmů, kde od roku 
2017 vede a vyvíjí diskusní plat-
formu Inspirační fórum a v roce 
2022 spoluzaložila konferenci 
o eti ce v dokumentárním fi lmu. 

V producentské práci se věnuje 
autorským fi lmovým, hudebním 
a výtvarným projektům nejčastěji 
s environmentální a sociální té-
mati kou.

Proč jste se rozhodli uspořá-
dat oslavu stoletého výročí zalo-
žení Elite?

Kateřina: Může to vypadat jed-
noduše, ale pro mě to byl složitý 
proces. Když mě Tereza pozvala 
k projektu ve Varnsdorfu, tak mě 
provedla městem a ukázala mi 
řadu míst. Ve vzduchu byla spous-
ta témat a já jsem intenzivně pá-
trala po něčem, co by dokázalo 
obsáhnout všechny najednou. 
Pak jsem náhodou narazila v no-
vinách na zprávu o tom, že výroba 
fi rmy Elite ve Varnsdorfu v těsně 
nedosažených sto letech existen-
ce skončila a tovární prostory byly 
prodány. Poti chu a bez fanfár 
prostě zmizela (samotná značka 
Elite nezanikla, koupila ji krásno-
lipská Schindlerova pletárna, kde 
výroba pokračuje, pozn. red.). 
Najednou se mi všechno propojilo 
a došlo mi, že právě Elitka a její si-
tuace by mohla být prostředkem, 
jak sdělit všechno, o čem jsem 
celou dobu přemýšlela. Výsledná 
akce tak může být příkladem pro 
místa s podobným osudem a lidé 
ji přijmou zcela za svou – skrze 
oslavu a ocenění za svou mnohdy 

celoživotní práci i jeho slavnostní 
předání.

Tereza: Varnsdorf je moje rod-
né město, které mám moc ráda. 
S rodinou jsme bydleli kousek od 
Elitky, ve které moje babička pra-
covala od svých čtrnácti  let. Skrz 
její vyprávění mi přišlo zajíma-
vé, co taková továrna znamená 
v životě města a životech lidí.  Bě-
hem zářijového víkendu loňského 
roku se zrovna konala událost 
Rozloučení s Elitkou, kde proběhlo 
setkání mnoha lidí spojené s pro-
hlídkou prostor, což byl pro nás 
opravdu silný zážitek.

Kdo se může oslav zúčastnit? 
Tereza a Kateřina: Rádi by-

chom oslovili všechny bývalé za-
městnance, kteří část svého živo-
ta v Elitce pracovali, případně k ní 
mají silný vztah. Hledáme všech-
ny, kteří by s námi rádi stoleté vý-
ročí oslavili, podělili se o poziti vní 
vzpomínky, zážitky a fotografi e. 
Pokud se to týká vás, nebo něko-
ho z vašich rodinných příslušníků 
či blízkých, prosím, přihlaste se. 
Každý je důležitým dílkem do mo-
zaiky života našeho města.

Jak se dá přihlásit?
Tereza: Přihlásit se můžete 

online formou na webu projek-
tu www.elitka100.cz, nebo pro-
střednictvím pozvánky, která je 
přílohou tohoto čísla Hlasu se-

veru. Vyplněnou karti čku poté 
prosím odevzdejte do jedné ze 
třinácti  schránek ve Varnsdor-
fu. Seznam, kde jsou schránky 
umístěny, naleznete uvnitř karti č-
ky. 

Co se stane po přihlášení?
Tereza: Přihlášky bychom chtěli 

mít shromážděné do konce tohoto 
roku, abychom je mohli co nejdří-
ve začít zpracovávat a se začát-
kem nového roku 2024, ve kterém 
továrna Elite oslaví stoleté výročí, 
mohli všechny přihlášené kontak-
tovat s dalšími informacemi.

Kateřina: Asi si také určitě po-
kládáte otázku, jakou formu osla-
va bude mít a co vás na ní čeká? 
Všechny další informace budeme 
postupně zveřejňovat na již zmí-
něném webu, sociálních sítí ch 
a také prostřednictvím Hlasu se-
veru. Zatí m si to necháme pro 
sebe jako překvapení, ale určitě 
se máte na co těšit. 

Tereza: Pokud by kdokoli po-
třeboval pomoc s přihlášením, 
může se obráti t na kohokoliv 
z našeho týmu. Vedle Kateřiny 
a mě s námi projekt připravují 
také Petra Černá Konečná a Klára 
Vnenková, oběma moc děkujeme. 
Všechny se moc těšíme na Eliťač-
ky a Eliťáky, kteří se přihlásí, a na 
vaše příběhy, vyprávění a zážitky!
                                    Barbora Hájková

Vstupní brána do závodu 1 a zároveň na podnikové ředitelství; foto www.elitka100.cz
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EDUSI: Nové školící středisko ve Šluknovském 
výběžku nabízí vzdělání nejen pedagogům

ELNIKA plus, s.r.o., Poštovní 412, Varnsdorf        tel: 777 720 346

Kamerové systémy
Zabezpečovací systémy
Dveřní videotelefony
Akumulátory

Prodej a montáž

www.elnika.cz

Rumburk    Málokdo ví, že 
v Rumburku už více než rok fun-
guje nové akreditované vzdě-
lávací středisko EDUSI, které 
v tančírně Balahala provozuje 
Schrödingerův insti tut.

Šéfové fi rem tak teď mohou mít 
klid, protože jejich zaměstnanci 
už nemusí jezdit za vzděláváním 
do vzdálených měst na celodenní 
služební cesty.  Do Rumburku je 
to ze všech koutů výběžku docela 
blízko. O čem celá tato akti vita je a 
proč vlastně vznikla, na to se ptá-
me vedoucí EDUSI Radky Košna-
rové a Marcely Palocsányi, v jejíž 
hlavě se tento nápad zrodil. 

Marcelo, jak vás to vlastně 
napadlo, vybudovat ve Šluknov-
ském výběžku vzdělávací středis-
ko?

Ten nápad vznikl z mojí negati v-
ní zkušenosti , protože na všech-
ny semináře, workshopy či kurzy 
z jakékoliv oblasti  musím vyjíždět 
až za hranice našeho regionu, 
s trochou štěstí  jen do Liberce 
nebo Ústí  nad Labem. Ale s nej-
větší pravděpodobností  až do Pra-
hy. Což je pro mě neskutečná ztrá-
ta času stráveného jen na cestách. 
Ve Šluknovském výběžku mi zcela 
chybí insti tuce pořádající vzdělá-
vací kurzy a akti vity, proto mě na-
padlo vybudovat něco tady u nás. 

Proč EDUSI zašti ťuje Schrödin-
gerův insti tut?

Protože insti tut, ačkoliv je to 
středisko volného času, je úzce 
spojený se vzděláváním a jeho 
akti vity jsou zaměřeny na všech-
ny věkové skupiny obyvatel. Jeho 
velkou devizou je kolekti v peda-
gogů s dlouholetými zkušenostmi 
v oblasti  neformálního vzdělávání, 

kteří je mohou předávat dál svým 
kolegům. Bylo by škoda nevyužít 
tak veliký potenciál, který insti tut 
rozhodně má. 

Je EDUSI akreditované, nebo je 
to jen takové „jako“ vzdělávání?

Samozřejmě, EDUSI získalo 
akreditaci od ministerstva škol-
ství, stejně tak jako jeho vzděláva-
cí kurzy, které EDUSI nabízí. Takže 
účastníci těchto kurzů získávají do 
svého profesního por� olia osvěd-
čení o vzdělávání, a ne jen účast-
nický list. Což jim může pomoci 
i v jejich kariérním růstu.

Jak by podle vás mělo EDUSI 
vypadat za tři roky?

Moc bych si přála, aby EDUSI 
za tři roky již bylo schopné zajisti t 
vzdělávání pracujících z různých 
profesních a pracovních oblastí , 
ale také vzdělávací akti vity pro 
seniory. Aby bylo schopné pokrýt 
a uspokojit veškeré poptávky po 
vzdělávání lidí ze Šluknovského 
výběžku. A také, aby minimálně 
i v Praze věděli, že i ve Šluknov-
ském výběžku je insti tuce, která 
nabízí kvalitní vzdělávací akce, a že 
Pražáci můžou za vzděláním jezdit 
k nám, a ne vždy my k nim.

Radko, vy jako vedoucí EDUSI 
organizujete všechna ta školení. 
Můžete vyjmenovat ta, která ak-
tuálně nabízíte?

Ve spolupráci s DDM Ústí  nad 
Labem chystáme školení pro pe-
dagogy volného času, který vyko-
nává dílčí přímou pedagogickou 
činnost v časové dotaci 40 hodin 
a také seminář na téma Žáci s ne-
jistotou pohlavní identi tou, jehož 
lektorkou bude Mgr. Imlaufová 
z pražské pedagogicko-psycholo-
gické poradny.

V listopadu se bude konat ško-
lení na téma „Hrajeme společen-
ské moderní deskové hry ve škol-
ních družinách a herních klubech“ 
s naším kolegou, zkušeným peda-
gogem Marti nem Hoškem.

Nabízíme také školení napří-
klad na téma: Kreati vní činnosti  
– Upcyklace ve výtvarných akti vi-
tách, Sportovní, pohybové a od-
dílové hry, Pohybové hry pro děti  
1. stupně ZŠ, Sportovní a pohybo-
vé hry v přírodě, Táborové akce od 
A do Z, Komunikace jako nástroj 
spolupráce, Kurz osobnostního 
a profesního rozvoje pro pedagogy 
a také Basketbal pro nejmladší 
děti  jednoduše a zdravě. 

Značná část vzdělávání je urče-
na pedagogům. Nemáte školení 
i pro jiné profese, nebo plánuje-
te nějaká další?

Naše středisko je velmi varia-
bilní a jsme schopni při větší po-
ptávce zajisti t školení i s exter-
ními lektory. Před prázdninami 
jsme měli v nabídce např. školení 
novely zákona o veřejných zakáz-
kách. Případně je možné zajisti t 
lektora na nejrůznější doškolovací 
kurzy. 

Konají se kurzy jen v tančírně 
Balahala v Rumburku, nebo i jin-
de?

Hlavním školícím střediskem je 
tančírna, kde je krásně vybudova-
ný školící sál. Školení je také mož-
né uskutečnit v našem středisku 
v Jiříkově v Klášteře svatého Karla 
Boromejského. V případě více zá-
jemců o školení z jedné organiza-
ce či školského zařízení, jsou naši 

lektoři ochotni přijet také do škol 
či fi rem.  

Vy prý nabízíte fi rmám docela 
povedený teambuilding. Můžete 
nás zasvěti t o co jde a pro koho 
je určen?

Teambuilding je určen pro pra-
covní kolekti vy a jejich zaměst-
nance, kteří si potřebují odpoči-
nout od každodenních povinností  
a ruti ny, chtějí dobít energii, pra-
covní elán a zlepšit náladu v ko-
lekti vu. Také je skvělý pro vedoucí 
pracovníky, ředitele fi rem a škol, 
kteří chtějí poznat své zaměst-
nance v jiných než pracovních si-
tuacích. A je také určen pro nové 
pracovní týmy, které se chtějí lépe 
poznat. Při tomto detekti vním 
teambuildingu se účastníci vžijí do 
role vyšetřovatelů kriminálního 
činu a jako kolekti v musí vypátrat 
a usvědčit pachatele, který spá-
chal mnohonásobnou vraždu. To 
vše je inspirováno skutečnou udá-
lostí . Je to tak trochu adrenalinová 
záležitost, při které se ukáže, kdo 
je v kolekti vu kdo. Kdo je tahoun 
a kdo se jen veze, komu to myslí 
a kdo dělá potí že. Rozhodně to 
stojí za to si to zkusit.

Jak se k vám na školení mohou 
zájemci přihlásit?

Bližší informace naleznou zá-
jemci na internetových stránkách 
www.sinsti tut-edusi.cz, přes které 
je možné školení přímo objednat. 
Dále lze objednávat, nebo poptá-
vat na e-mailové adrese: perso-
nalista@sinsti tut.cz a telefonním 
čísle: 732 555 237. 

                                 Schrödingerův insti tut
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Filip Hanzalík přivezl z republikového fi nále SOV bronz

Populární varnsdorfský swap opět v prostorách divadla

Družstvo Severochema slaví 70. výročí od svého založení

Klášterec nad Ohří      Sazka 
olympijský víceboj (dříve znám 
jako OVOV – Odznak všestran-
nosti  olympijských vítězů) je 
celostátní soutěž, kterou zalo-
žili dva olympijští  deseti bojaři 
Robert Změlík a Roman Šebr-
le. Hlavním cílem je všestranný 
sportovní rozvoj žáků. 

Disciplíny Olympijského odzna-
ku trénuje se žáky učitel tělesné 
výchovy, měří jejich výkony a žáci 
je mohou porovnat mezi sebou. 
Disciplín je deset, jako příklad 
můžeme uvést běh na 60 m, skok 
daleký z rozběhu, skákání přes švi-
hadlo po dobu 2 minut, hod míč-
kem, leh sedy po dobu 2 minut 
a další. Velmi se dbá na správné 
provedení cviku.

Ti nejlepší poté postupují do 
krajského kola, které se letos ko-
nalo v Klášterci nad Ohří, a dále 
do republikového fi nále, které se 
uskutečnilo 7. až 8. září v Brně. 
Tam postoupili a vypravili se sou-
těžit i žáci z varnsdorfských škol, 
konkrétně za jednotlivce Ema 
Chládková a Filip Hanzalík (ZŠ Edi-
sonova), Adam Kestler (ZŠ Náměs-
tí ) a družstvo Gymnázia Varnsdorf 
ve složení Tereza Bučková, Emma 
Urbanová, Gabriela Čepeláková, 

Anežka Kroupová, Jáchym Hocko, 
Matěj Kout, Matěj Hanzalík, Tris-
tan Hrabal.

Mimořádného úspěchu dosáhl 
žák 9. ročníku ZŠ Edisonova Filip 
Hanzalík, který v konkurenci 133 
soutěžících ve své kategorii získal 

3. místo. „Sportuji už mnoho let. 
Začínal jsem s přespolním během 
a v současnosti  se věnuji atleti ce. 
Mým posledním velkým úspě-
chem je účast na Mistrovství ČR 
žáků a žákyň na dráze, kde jsem 
získal stříbrnou medaili a postou-

pil jsem na Mezistátní utkání žáků 
a žákyň,“ říká Filip. 

Hezkého úspěchu také dosáhli 
dva další žáci, kteří soutěžili za jed-
notlivce. Ema Chládková (ZŠ Edi-
sonova) skončila na republikovém 
souboji Olympijského odznaku na 
12. místě v konkurenci 25 dívek ve 
své kategorii. „V současné době se 
připravuji a trénuji na další ročník 
Olympijského odznaku, kterého 
bych se opět ráda zúčastnila,“ 
potvrdila. Stejné místo obsadil i 
Adam Kestler (ZŠ Náměstí ) z cel-
kového počtu 24 chlapců.

Která disciplína z deseti  urče-
ných byla pro ně nejobtí žnější a na 
kterou se těšili? „Nejméně jsem se 
těšil na silové disciplíny, např. na 
kliky a nejvíce samozřejmě na ty 
atleti cké, hlavně na běh na 60 me-
trů,“ popisuje Filip Hanzalík. „Já se 
zase nejvíce těšila na hod míčkem 
a nejméně na shyby na šikmé la-
vičce,“ sděluje Ema Chládková.

Poděkování patří vyučujícím, 
kteří žáky ke sportu vedou, trénují 
a připravují je na různé soutěže, 
a samozřejmě žákům za vzornou 
reprezentaci varnsdorfských škol 
na republikovém fi nále. Gratulu-
jeme a přejeme mnoho dalších 
úspěchů.                     Barbora Hájková

Varnsdorf    V sobotu 21. říj-
na se v čase od 14:00 do 16:00 
v prostorách Městského diva-
dla Varnsdorf koná oblíbený 
8. varnsdorfský swap.

Hlavní myšlenkou swapu je zby-
tečně nevyhazovat oblečení, kte-
ré může ještě dále dlouhou dobu 
sloužit, šetřit životní prostředí 
a zároveň i naši peněženku.

Opět na swap můžete přinést 
oblečení pro děti  i dospělé, obuv, 
hračky či bytový texti l ve stavu, 
ve kterém byste ho darovali na-
příklad mamince, sestře, či ka-
marádce. Tedy vyprané, čisté 
a nepoškozené. Na swapu si pak 
můžete vybrat z věcí, které do-
nesli ostatní. Pokud vám doma 
zrovna nic nepřebývá, nevadí. 

Do divadla můžete dorazit i tak, 
zaplatí te pouze vstupné 50 Kč 
a za vybrané věci již nic dalšího 
neplatí te.

„Pokud budete mít větší množ-
ství věcí, můžete nás kontaktovat 
na tel. 777 583 506 a domlu-
vit si předání kdykoliv předem. 
Na přípravu je to tak pro nás lep-
ší. Pokud máte jednu tašku nebo 

méně, stačí předat až při samot-
ném příchodu na akci,“ říkají or-
ganizátorky. 

Oblečení, které nenajde své-
ho majitele, bude darováno na 
charitu. Výtěžek ze vstupného 
bude použit na potřeby a akce 
komunitní zahrady ve Varnsdor-
fu.

                                           Barbora Hájková

Varnsdorf    Když v roce 1953 
vznikalo za velmi hekti ckých 
okolností  družstvo pro chemic-
kou výrobu v Liberci – Severo-
chema, nikdo z jeho tehdejších 
zakladatelů určitě netušil, jaký 
podnik z něj vyroste, jakých vý-

Filip Hanzalík přivezl bronz; foto Radka Holubářová

ročí se dožije a jakých úspěchů za 
ta deseti letí  dosáhne.

Když se dnes řekne Severoche-
ma, většina mladých možná ani 
nebude vědět, že na samotném 
okraji Varnsdorfu, přímo na hrani-
ci se sousedním Grossschönau, se 

nachází významný chemický pro-
voz, který naše město proslavil 
a od padesátých let trvale patří 
k fi rmám (po boku TOS, Elite, Vel-
vety, Rukova a dalších), kterými se 
město vždy v propagačních mate-
riálech chlubilo. Jeho vzniku ale 

předcházela dlouhá historie.
První zmínka o jeho provozu je 

z roku 1893, kdy v areálu, jehož 
součástí  je dům čp. 942, sídlila 
mechanická tkalcovna fi rmy Go-
th&Langer. Poté, co si tato fi rma... 
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Družstvo Severochema slaví 70. výročí od svého založení
...v roce 1908 postavila v dnešní 
ulici Pohraniční stráže svůj nový 
výrobní objekt, navazující na stá-
vající výrobnu z roku 1863, začala 
areál v Žitavské ulici pronajímat. 
Prvním nájemcem byla fi rma 
A. Th. Böhme z Drážďan, která zde 
vyráběla barviva z extraktu dřeva. 
Tato fi rma celá areál v roce 1924 
odkoupila do svého vlastnictví. 
V té době ještě v areálu fungovaly 
fi rmy Eduard Eiselt a Ramisch&Di-
� rich. Tyto fi rmy zde vyráběly laky, 
kyty, fermeže a olejové barvy pod 
značkou DIO a proti korozní nátěr 
Diorit.

Za přímého předchůdce varns-
dorfské Severochemy ale můžeme 
považovat fi rmu A. Th. Böhme, do 
které později vstoupili dr. Theo-
dor Böhme a Gerhard Böhme, 
s prokuristou Jindřichem Kögle-
rem, kteří zde vyráběli prostředky 
na úpravu a barvení pro texti lní 
průmysl, tedy konkrétně barviva 
a oleje. Poslední větší přístavbu 
před II. sv. válkou zde provedla 
společnost J. W. Roth&Co.

Ihned po skončení války byla 
ve fi rmě nařízena národní správa, 
kterou byl pověřen Franti šek Hejl, 
který fi rmu vedl až do roku 1948, 
kdy byla majetková podstata fi r-
my předána národnímu podniku 
Synthesie, chemické závody Par-
dubice-Semtí n. Přes Syntex, kam 
byla fi rma v roce 1949 převede-
na, se fi rma dostala v roce 1953 
do družstva Druchema, z něhož 
se poměrně kuriozní cestou po-
dařilo v říjnu téhož roku v rámci 
delimitace družstva, vytvořit nový 
podnik s názvem Severochema – 
družstvo pro chemickou výrobu 
v Liberci. Součástí  nově založené-
ho družstva byl i pobočný závod 
ve Varnsdorfu a v Dolní Řasnici. 
S ohledem na bezpečnost státu 
družstvo areál v našem městě do-
stalo od Národního výboru v Rum-
burku (tehdejší okres) pouze do 
bezplatného nájmu a do majetku 
si jej mohlo i s pozemky koupit 
po velmi složitém vyjednávání až 
v roce 1968 za částku 432.127 Kčs.

Členy prvního řádného výboru 
družstva s názvem Severochema, 
lidové družstvo pro chemicko-
technickou výrobu v Liberci X, Vi-
lová 4, zaps. společenstvo s ruče-
ním omezením se stala Franti ška 

Kubáčková v roli předsedkyně, 
pánové Stanislav Skalický a Ladi-
slav Hanzlík, coby členové výboru, 
Rudolf Goldberger jako předseda 
dozorčí komise a Jindřich Harti g 
a Václav Polák jako členové dozor-
čí komise.

Zatí mco v Dolní Řasnici družstvo 
vyrábělo desinfekční přípravky na 
WC, výrobky z DDT, na� alínu a ce-
mentačních prášků, ve Varnsdorfu 
se v padesátých letech vyráběl 
výrobky ARMIT, CELOSIT, CERESIT, 
CELOKLÁF, MOCT-OL, MURAS-
MALT, NEOSTOP, MURASIL, lak na 
železo, mopovací křídy, VELOXIL 
a pásy na stromy.

Družstvo se kvůli delimitaci 
z družstva Druchema od počátku 
potýkalo s nedostatkem vstupních 
materiálů, chyběly také důležité 
technologie a strojní vybavení. 
Začátky tak byly velmi primiti vní, 
jak např. vzpomíná pan Květen-
ský: „škrob se tehdy jen vysypal 
na podlahu, posypal boraxem 
a síranem sodným, promíchal 
a napytloval.“

Po roce 1955 byla výroba ve 
Varnsdorfu rozšířena o výrobky 
RESISTON, sirné výrobky, SYN-
PUROL, tmely na parkety, PRAC-
TIN a ethyl-FORMIAT. Aby byla 
dána příležitost ženám se změ-

Pokračování článku v příští m Hlasu severu 
č. 18/2023.

něnou pracovní schopností  a také 
osamělým matkám, rozšířilo druž-
stvo svou výrobní činnost o domá-
cí práce, což mělo za následek zvý-
šení počtu pracovníků. Jednalo se 
zejména o kolorování mýdlových 
fi gurek pro podnik Kosmos Čáslav. 
Na konci padesátých let se opět 
mění a doplňuje sorti ment, do Li-
berce se převádí výroba pásů na 
stromy a varnsdorfská výroba se 
rozšiřuje o COMPAUD, asfaltový 
střešní nátěr, léčivo pro včely BEF 
a REPELENTY. I tak se družstvo do-
stává do vleklých ekonomických 
i organizačních potí ží, které řeší 
změnami ve vedení. Jako jedním 
z východisek z krizových situací 
se ve Varnsdorfu zřizuje vývojové 
pracoviště se zaměřením na zdo-
konalení stávající výrobní náplně, 
zlepšení obalové techniky a za-
vádění nových výrobků v oboru 
bytové chemie, ulehčující práci 
zejména ženám v domácnostech. 
V roce 1961 také družstvo otevírá 
ve Varnsdorfu první chemickou 
čistí rnu oděvů, kterou později pře-
vádí pod komunální podnik.

Díky správnému průzkumu 
trhu, a především úspěšné čin-
nosti  varnsdorfského vývojového 
pracoviště pod vedení Ing. Oskara 
Langera, zavádí družstvo počát-

kem šedesátých let postupně do 
výroby PE-PO, KOMINÍČEK, te-
kutou drátěnku, WC-sůl, DESAR, 
PEMSIL, později vlasovou a pleťo-
vou kosmeti ku, tekutý škrob, PE-
MLIT-K, DRANA, TEIRON, LIMAN, 
BENVOSK, RUSALKU a AURON. 
V roce 1962 je nově zařazena vý-
roba nitroředidla, které dodnes 
patří do nosného programu Se-
verochemy. Tento krok znamená 
pro družstvo výrazný úspěch ze-
jména ve stále stoupající poptáv-
ce po výrobcích, podporovaný 
masivní propagací ve sdělovacích 
prostředcích a na celostátních vý-
stavách. 

Roky 1966-1972 byly ve zname-
ní rozsáhlé investi ční výstavby zá-
kladního závodu v Liberci (správní 
budova, výrobní hala, úložiště 
a stáčiště hořlavin) a v roce 1979-
1980 následovalo jeho další rozší-
ření. Ve Varnsdorfu se to týká pře-
stavby kotelny, výstavby požární 
zbrojnice, dvou nových oceloko-
len pro skladování surovin, obalů 
a hotových výrobků, úpravy sociál-
ního zařízení, kulturní místnosti , 
částečné zádlažby dvora a úpravy 
volného prostranství pro sudové 
hospodářství. 

(dokončení ze str. 6)



Dne 4. října tomu 
bylo 5 let, co nás 
opustila naše mi-
lovaná maminka, 
babička Zdenička 
Storczerová. Stále 

vzpomínají dcera Jana, syn Pavel, 
vnuk Michal s rodinou, vnučka Lucie 
s rodinou a ostatní příbuzní. Kdo jste 
ji znali, vzpomeňte s námi.

Dne 26. října oslaví 60 let společ-
ného života Jutta a Jiří Krulišovi. 
Gratulují synové Jiří a Martin a celá 
rodina.

Rád bych poděkoval vstřícným lidem, 
kteří mi během úterní vichřice ve 
večerních hodinách přispěchali na 
pomoc při odklízení stromu z prosto-
ru trati. V dnešní době to není samo-
zřejmostí. Děkuji. 
                         Strojvedoucí z Trilexu

Dne 7. října tomu 
byl rok, co nás opus-
til milovaný man-
žel, tatínek, dě-
deček, pan Jind-
řich Koura. Dne 

12. října to bylo 22 let od úmrtí 
tatínka Jindřicha Koury. S láskou 
vzpomíná rodina.

Dne 22. září uply-
nuly dva roky od 
úmrtí mého manže-
la Karla Ortmana. 
Stále vzpomínají 
manželka a děti 

s rodinami.

BLAHOPŘÁNÍ

PODĚKOVÁNÍ

Zprávy 5/2020Společnost 14/2018Zprávy 5/2020SpolečnostZprávySpolečnostZprávy 14/20185/202014/20185/2020Společnost, inzerce 17/2023

VZPOMÍNKY

Úmrtí v září

Malgorzata Veselá  71 let

Reiner Heyer  81 let

Jindřich Winkler  90 let

Miloslava Davidová  70 let

Roman Charvát  49 let

Jiří Svoboda  76 let

Miloslava Heřmanová  81 let

Milan Oplištil  74 let

Věra Laubrová  89 let

ÚMRTÍ

 
   
14.-15.10.2023  
MUDr. Plyushchakov Oleksandr 
Myslbekova 404/23, Děčín I 
732 329 007

21.-22.10.2023   
MDDr. Barcal Pavel   
J. Š. Baara 692/26, Děčín V  
412 507 588  
   
Ordinační hodiny o sobotách, 
nedělích a svátcích: 
08:00 - 10:00 hod.

ZUBNÍ POHOTOVOST

   (parkoviště na Národní ul.)
24.05.2023 - 8.00 – 16.30 hod.

VARNSDORFSKÉ 
PRODEJNÍ TRHY

Svozy pytlového tříděného odpadu    
    každý čtvrtek od 9.00 hod.

SVOZY PYTLOVÉHO
TŘÍDĚNÉHO ODPADU

Hodinový manžel a zámeč-
nictví. Tel. 607 716 983, 
e-mail: josef.knourek@post.
cz. Opravy vodo, elektro, prá-
ce se dřevem, montáž a opra-
vy nábytku, drobné zednické 
práce, ořez stromů a keřů.

Zveme bývalé spolužáky deví-
tek rok 1972 na sraz 21. října 
v 16. hod. do Pizzerie Kristi á-
no. Dana Čermáková, tel.: 606 
943 195, Petr Petříček, tel.: 
774 077 671.

ŘÁDKOVÁ INZERCE

(Parkoviště na Národní ul.)

středa 18.10.2023
8.00 – 16.30 hod.

MŠ Zahrádka obdržela bronzový 
certifi kát Skutečně zdravé školy

Zahájení týdenního a zimního svozu nádob 
na směsný komunální odpad 2023/2024

Varnsdorf        Mateřská škola 
Zahrádka v Pražské ulici je od roku 
2017 držitelem bronzového oce-
nění Skutečně zdravé školy, jde 
o mezinárodně uznávaný pro-
gram. 

Školce se letos již potřetí  po-
vedlo obhájit jasně daná kritéria 
a zaměstnanci jsou právem hrdi 
na změnu, kterou ve stravování 
prošli.

Téma jídlo je natolik univerzální 
a komplexní, že prostupuje napros-
to všemi vzdělávacími oblastmi 
a jeho prostřednictvím lze naplnit 
velkou část očekávaných vzdělá-

vacích výstupů od úrovně před-
školního vzdělávání. Jednoduše 
řečeno: sezónnost, čerstvost, 
podpora místních dodavatelů 
a zdravé stravovací návyky. To jsou 
základy nutné pro udržitelnost.

„Touto cestou děkuji našemu 
báječnému kuchařskému týmu za 
pracovitost a rodičům, přátelům 
školy a celému kolekti vu MŠ Za-
hrádka za podporu a končím mým 
oblíbeným: „Víme, že cesta, na 
kterou jsme se dali, je správná,““ 
řekla koordinátorka projektu 
a učitelka Jana Čiháková.

                                                   MŠ Zahrádka

8

Varnsdorf     Od 16. října 2023 
bude zahájen zimní svoz nádob 
(nádoby olepené bílou znám-
kou) a týdenní svoz nádob na 
směsný komunální odpad (nádo-
by označené červenou známkou 
- kombinovaný vývoz).

Nádoby budou vyváženy jednou 
týdně, a to ve stejné dny jako 
ostatní nádoby. O termínu ukon-
čení zimního svozu budete infor-
mováni prostřednictvím webo-
vých stránek města Varnsdorf.
                                                      Tomáš Secký
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17/2023 Sport

Sofi e Stránská získala na mistrovství světa tři medaile
Varnsdorf    Orientačním zá-

vodům na horských kolech (dále 
MTBO) se věnuje čtyři roky, 
přesto už má na svém kontě ně-
kolik velkých úspěchů.

Sofi e Stránská, která studuje 
na varnsdorfském gymplu a by-
dlí v Horním Podluží, získala na 
letošním mistrovství světa, které 
se jelo v Jičíně, dvě zlaté a jednu 
stříbrnou medaili.

Vrátí me se k vašemu skvělé-
mu vystoupení na mistrovství 
světa. Jaké máte s odstupem 
času pocity? 

Je to zvláštní, ale s odstupem 
času úžasné pocity nevyprchaly, 
stále tomu mohu jen těžko uvě-
řit. Od té doby, co jsem se začala 
MTBO věnovat, se mi daří stá-
le zlepšovat a růst. Přesto se mi 
zpočátku ani nesnilo o tom, že 
bych se za pouhé čtyři roky mohla 
podívat na mistrovství světa, na-
tož dosáhnout na příčku nejvyšší. 
Ani jsem zpočátku takové ambice 
neměla. Už po první sezóně jsem 
však zjisti la, že je to opravdu můj 
ideální sport, ve kterém bych 
úspěchů dosáhnout mohla. Po-
prvé jsem se na mistrovství světa 
juniorů podívala již před dvěma 
roky a letošní rok už jsem měla 
pocit, že z nabytých zkušeností  
mohu čerpat, přestože moje sou-
peřky jsou většinou starší i o pět 
let. A někde hluboko jsem věřila, 
že tento šampionát, navíc na do-
mácí půdě, by mohl být pro mě 
přelomový a úspěšný. Že z toho 
budou nakonec dvě zlata a jedna 
stříbrná medaile, to mně opravdu 
vyrazilo dech, bylo to jako sen. 
A ten pocit si užívám doteď. 

Jak těžký byl jičínský šampio-
nát?

Letošní mistrovství světa v Jičí-
ně bylo opravdu skvěle připrave-
né. Tratě byly poměrně obtí žné 
a závodníci museli zapojit oprav-
du nejrozličnější dovednosti , 
aby uspěli. Především kombina-
ce technicky náročného sprintu 
v samotném městě Jičíně a fyzic-
ky náročných kopcovitých map se 
spoustou záludností  v okolních 
lesích prověřili závodníky doko-
nale. 

Vy jste to ale zvládla skvěle.
Mně osobně městský orienťák 

příliš nevyhovuje. Mám ráda les 
a v něm se cítí m silnější i mapo-
vě. V jarních měsících jsem díky 
rodičům, kteří provozují cestovní 
kancelář zaměřenou na cyklisty, 
strávila skoro tři měsíce v tep-
le ve Španělsku a Portugalsku 
a měla tak dokonalé podmínky 
se fyzicky připravit na celou se-
zónu. Před samotným šampioná-
tem jsem už jen doladila rychlost 
a výbušnost a načasování vyšlo 
opravdu skvěle, protože jsem se 
cíti la opravdu silná. Vždy je ale 
něco za něco a čím silnější jsem 
byla fyzicky, tí m méně jsem věno-
vala přípravě mapové, což je vždy 
trochu rizikové. To se projevilo 
především na sprintu, kde jsem 
si musela mapu hlídat až příliš 
a celý závod jsem jela pod své 
fyzické možnosti . Nakonec 
jsem vlastně mapově čistý zá-
vod nezajela ani jeden. O to víc 
mě překvapilo, že další mapy 
v lesních terénech byly záludné 
i pro moje soupeřky a ty vršily 
někdy i více chyb než já. Pře-
devším na klasické trati  (Long) 
jsem konečně mohla svou fy-
zickou kondici prodat naplno, 
a i přes několik chybek se mi po-
dařilo ostatním soupeřkám od-
jet o více než čtyři minuty. I na 
dalších tratí ch (krátká – Middle 
a závod s hromadným startem – 
Mass start) jsem všechny své ma-
pové chybky a časové ztráty do-
kázala fyzicky opět smazat. Pouze 
v Mass start mě soupeřka ze 
Švédska dokázala na posledním 
postupu předspurtovat. 

Jaké ohlasy jste měla po zís-
kání ti tulu od rodiny, známých, 
kamarádů?  

Bylo to opravdu neuvěřitelné. 
Vůbec jsem nečekala, že po prv-
ní zlaté medaili se strhne taková 
vlna podpory. MTBO je poměr-
ně malý sport, a tak mě opravdu 
potěšilo, kolik lidí mě sledovalo 
a gratulovalo mi. Je to opravdu 
krásný pocit a dává sportu smysl.

Jak jste se vůbec dostala 
k MTBO?

Začala jsem před čtyřmi roky

jelikož s tí mto sportem o rok dří-
ve začal i můj taťka a měli jsme 
kamarády z této úžasné komunity 
sportovců. Už ve druhé sezóně se 
mi podařilo celkově vyhrát svou 
věkovou kategorii v Českém pohá-
ru a před dvěma roky pak vstou-
pit do české juniorské reprezen-
tace a na mistrovství světa hned 
obsadit čtvrté místo v závodu 
s hromadným startem. Z loňské-
ho roku mám pak zlatou medaili 
a dvě stříbrné z mistrovství Ev-
ropy. Letos mám pak tři stříbrné 
medaile z Evropy a nyní čerstvě 
dvě zlaté a jednu stříbrnou z mis-
trovství světa. 

Takže jezdíte jenom orien-
tační závody na horských ko-
lech?

To ne. Zaměřuji se na další 
cyklisti cké disciplíny - silniční cy-
klisti ka, MTB a od letošního roku 
i cyklokros. Díky tomu je pro mě 
fyzická kondice možná o trošku 
důležitější než pro mé soupeřky 
a věnuju se tedy fyzické přípra-
vě poměrně intenzivně. Různé 
formy tréninku, různé obtí žnos-
ti , jak na kole, tak v doplňkových 
sportech, mám přibližně pětkrát 
týdně. 

Chodíte na gymnázium ve 
Varnsdorfu. Bydlíte tady? 

Ve Varnsdorfu pouze studuji 
a jsem moc vděčná, že mě ško-
la v mých sportovních akti vitách 
podporuje. Bydlíme ale v Horním 
Podluží, což je kousek od Varns-
dorfu. 

Jaký klub reprezentujete?
Jezdím za náš vlastní Acti ve 

Tour Team, který vede můj tať-
ka a je úzce napojený na akti vity 
cestovní kanceláře Acti ve Tour, 
především jarní cyklisti cké trénin-
kové kempy. 

Prozradíte čtenářům, co vás 
na MTBO baví?

Na MTBO mě baví především 
fakt, že to není pouze o samotné 
rychlosti  či cyklisti ckých doved-
nostech. Skoro stejnou měrou je 
potřeba zvládat i mapu a závod-
ník může uspět pouze v případě, 
že se mu podaří skloubit obě do-
vednosti  v jednu. Někdy je dokon-
ce lepší mít dokonale zvládnutou 

mapu a pomalejší nohy, než su-
perrychlé nohy, kdy v přílišné 
rychlosti  se vrší množství chyb. 
A opravdu mě baví celá MTBO 
komunita, kde jsou úžasní lidé 
a mám tu spoustu kamarádů z ce-
lého světa. 

Dá se sportem, který jste si vy-
brala, uživit?

Uživit se sportem je opravdu 
výzva, ať už se jedná o jakýkoliv 
sport. MTBO navíc určitě nepatří 
mezi sporty, které by mohl dělat 
člověk profesionálně, a i shá-
nět sponzory je o mnoho těžší. 
I proto se věnuji paralelně ještě 
silniční cyklisti ce, která už tako-
vé možnosti  nabízí a dá se vy-
stoupat opravdu vysoko. Mým 
snem by bylo jezdit za nějaký 
zahraniční profesionální ženský 
tým, protože ženská cyklisti ka 
je v posledních letech opravdu 
na vzestupu. Oproti  MTBO, kde 
se dá vyniknout již v mladém 
věku, je samozřejmě konkurence 
v silniční cyklisti ce násobně vět-
ší a pro dosažení úspěchů mě 
čeká ještě hodně tvrdé práce. 
Ale moc se na ní už teď těším. 
Na MTBO ale rozhodně nezane-
vřu.

Co na vás letos ještě čeká? 
Letošní závodní sezóna má pro 

mě dvě části . První jsem ukonči-
la po našem tradičním silničním 
závodě Tour de Zeleňák, kde se 
mi podařilo vyhrát v mé katego-
rii. Nyní mě čeká odpočinek, na-
brání sil a energie a s podzimem 
bych ráda vyzkoušela český pohár 
v cyklokrosu, který mě také už 
delší dobu láká. 

Máte na svém kontě už řadu 
skvělých úspěchů. Přesto se ze-
ptám, jaké cíle má Sofi e Strán-
ská do dalších let?

V rámci MTBO mám určitě ještě 
mnoho cílů. Ráda bych si udržela 
dominantní postavení v rámci ju-
niorů, a pokud se mi bude dařit 
i v příští m roce, ráda bych se ne-
chala „postaršit“ a jako novou vý-
zvu, a to tu největší, zkusila závodit 
v elitní kategorii s dospělými. To 
je ale ještě poměrně daleká bu-
doucnost. 

                                                           Redakce
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Fotbal: Prohra s tabulkovým sousedem, poté remíza s lídrem

Pátý ročník akce Jedlová 24 hrs trhal rekordy

Třetí ročník VIP turnaje v šipkách ovládl Jan Brož

Varnsdorf   Trápení fotbalistů 
se prohlubuje. Nejprve nezvlád-
li duel s tabulkovým soupeřem, 
o týden později remízovali 
s lídrem z Vyškova. 

V Prostějově se mohlo skóre 
měnit již po patnácti  minutách, 
když domácí zahrávali pokutový 
kop. Ovšem brankář Vaňák vytá-
hl jeho pokus do bezpečí a držel 
naděje svého týmu. Slibnou pří-

ležitost si připsal na druhé straně 
nejlepší střelec Varnsdorfu – Filip 
Firbacher, jenže jeho samostat-
ný únik zastavil pozorný Vejmola 
včasným výběhem ze své brány. 
A tak udeřil Prostějov. Petr Jaroň 
si našel místo v pokutovém území 
a přesnou střelou k tyči otevřel 
skóre utkání. Svěřenci Miroslava 
Holeňáka sice poté zařadili druhý 
rychlostní stupeň, jenže i nadále 

se jednalo o neúspěšné dobývání 
prostějovské obrany.

Velmi smíšené pocity měl po 
zápase s Vyškovem trenér Miro-
slav Holeňák. Jeho tým vybojoval 
remízu 1:1 a měl k vítězství blíže 
než papírový favorit. Bod je ale 
v situaci Varnsdorfu málo. Skó-
re otevřel v 66. minutě střídající 
Samko, který dorazil za branká-
ře Stejskala střelu Firbachera. 

O pár minut později ale přišel pro 
domácí smolný okamžik. Stoper 
Kouřil si nešťastně srazil míč za 
Vaňáka a bylo vyrovnáno. V závě-
ru mohl strhnout vítězství na stra-
nu Varnsdorfu opět Samko, jeho 
technická střela jen těsně minula 
tři tyče. 

V dalším kole přijela do Kotliny 
Jihlava. Utkání skončilo 3:3.

                                               Tomáš Secký

Varnsdorf     Během první-
ho říjnového víkendu se již 
tradičně konala sportovně cha-
ritati vní akce s názvem Jedlová 
24 hrs.

Letošní akce, při níž musí zá-
vodník vlastní silou dojít nebo 
doběhnout na vrchol Jedlové 
k rozhledně, se zúčastnilo celkem 
132 akti vních nadšenců. Dalších 

dvacet se jich registrovalo, aby 
akci podpořilo startovným. Bě-
hem čtyřiadvaceti  hodin zvládli 
celkem 1 740 výstupů, což je za 
pět let konání akce rekord.

Dalším rekordem je částka, kte-
rou se podařilo vybrat na orga-
nizaci Running With Those That 
Can’t (RWTTC), která se snaží 
handicapovaným dětem a jejich 

rodinám umožnit akti vnější život. 
Za každý výstup na Jedlovou vložil 
organizátor akce na charitati vní 
konto deset korun. Po součtu čás-
tek z výstupů a z prodejů doplň-
kových předmětů přímo na akci 
se podařilo vybrat neuvěřitelných 
28 230 korun. 

Nejúspěšnějším účastníkem 
byl Jaroslav Černý ze Zákup, kte-

rý s 57 výstupy překonal rekord 
trati  z roku 2021. Naběhal při-
tom téměř 130 kilometrů a vy-
stoupal 11 200 výškových metrů. 
Nejlepší ženou byla Sabina Kalu-
sová z Českého Těšína. Pro zlato 
musela zdolat 44 výstupů, 103 
kilometrů a 7 800 výškových me-
trů.

              Karel Valenta, redakčně kráceno
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Ve Varnsdorfu se naplno rozjela basketbalová sezóna
Varnsdorf      Sezóna pod be-

zednými koši začala už i ve Varns-
dorfu. Letos pod hlavičkou TJ 
Slovan Varnsdorf bude soutěžit 
hned jedenáct týmů ze sedmi 
různých kategorií, což naznaču-
je rostoucí zájem a členskou zá-
kladnu.

Úvodní utkání mají za sebou 
muži A, kteří hned v prvním utká-
ní narazili na těžkého soupeře 
z Litoměřic. Loňský fi nalista Se-
veročeské ligy byl na úvod těžkým 
soupeřem a po zásluze si připsal 
vítězství 93:74. Nejlepšími střelci 
Varnsdorfu byl Vojtěch Lehroch 
s 26 body a Jakub Schilling s 15 
body, přičemž oba hráči promě-

nili shodně 5 trojkových pokusů.
Lépe zvládly své první utkání 

dívky U15, které v Děčíně pora-
zily těsným rozdílem čtyř bodů 
místní Válečnice 49:45. Se 13 
body se uvedla Nikol Kalvachová. 
Ve stejné kategorii si vedli po-
dobně také chlapci U15, kteří na 
úvod sezóny doma porazili tým 
z Poděbrad vysoko 109:42. Zde 
byl nejlepší střelec Adam Svatek 
s 25 body. 

Bez jediné porážky je zatí m le-
tos nově složený tým mladších 
žáků U14, který už sti hl odehrát 
celkem čtyři utkání. Začali na 
hřiští ch soupeřů, hned v tom 
prvním dokázali porazit tým 

z Brandýsa nad Labem 60:52 
(Filip Hrabák 22 bodů), ve dru-
hém pak Mladou Boleslav 77:26 
(Lukáš Pípa 19 bodů). Ve třetí m 
utkání si o svátečním dni kluci 
s chutí  zastříleli proti  Jablonci, 
když vyhráli rozdílem takřka 70 
bodů, 107:34 (Ondřej Zirm 20 
bodů). V prozatí m posledním 
utkání na mladé naděje čekal tým 
z Loun, který měl stejnou bilanci 
tří výher a žádné porážky, ale 
i s tí mto soupeřem si kluci doká-
zali poradit a vyhráli 60:39 (Lukáš 
Pípa 17 bodů). Po čtyřech utká-
ních jsou kluci z kategorie U14 
jediným týmem v tabulce, který 
neokusil hořkost porážky. 

V mladších kategoriích mají za 
sebou první dvojutkání chlapci 
U13, kteří dvakrát porazili rezer-
vu Válečníků z Děčína. Kategorii 
U12, která letos začíná svou první 
sezónu, reprezentují samostatně 
jak dívky, tak chlapci. Ti odehrá-
li dvě utkání v Liberci (s BA Lynx 
a děčínskými Válečníky), děvčata 
už sti hla odehrát zápasy doma 
s Libercem a v Chomutově. Oba 
týmy zatí m čekají na svá první ví-
tězství. 

Sledujte webové stránky www.
basketvarnsdorf.cz, kde najde-
te pozvánky na nejbližší domácí 
utkání. 

                                         Zdeněk Strolený

Varnsdorf    První podzimní 
den se konal v herně restaurace 
Sklípek uzavřený turnaj pozva-
ných osobností  města.

V příjemném prostředí se hrála 
501, DO každý s každým na dva ví-
tězné sety. Všechny boje byly veli-
ce vyrovnané, soutěžní klání bylo 

ukončeno až v pozdních večerních 
hodinách. Vítězem VIP turnaje se 
stal bez jediné porážky Jan Brož, 
druhý skončil Milan Hindrák, třetí  

se umísti l Láďa Hladík. Všichni šip-
kaři obdrželi drobné upomínkové 
předměty, vítěz si vybojoval sadu 
ručního nářadí.               Milan Hindrák


